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Vážení čtenáři, spoluobčané, 
sousedé, 

vítám Vás u stránek říjnového zpravodaje.  

Kalendář událostí v obci se nám do konce roku pěkně plní, stejně tak máme           

za sebou pár zajímavých akcí. Především se na konci září konalo tradiční posvícení, 

při kterém se sešla plná náves návštěvníků. Pro mě jako členku kulturního výboru 

bylo to letošní výjimečné, představily jsme zde totiž novoveské kroje, které jsme 

skoro rok připravovaly a byly jsme moc zvědavé, s jakou odezvou se jejich 

znovuobnovení setká. A jsme rády, že se moc líbily. Doufáme, že se k nám přidají 

další ženy, které si nechají svůj kroj ušít a budou ho také hrdě nosit na obecní akce. 

Na stránkách zpravodaje se posvícení věnuje několik stran a na webu obce je velmi 

obsáhlá fotogalerie. 

   

I v říjnu se sešli senioři, informují nás o svých aktivitách a zvou nás na výlety. Také 

turisté z Kudykamu zvou na další výlet a myslivci na svoji Poslední leč do sálu 

obecního úřadu! Jako vždy se ve zpravodaji dozvíte důležité informace                    

ze zasedání zastupitelstva a z obecního úřadu.  

Nepropásněte termín čipování vašich pejsků – 9. listopadu.  

17. listopadu si připomínáme 30 let od sametové revoluce - tento významný den     

si připomeneme setkáním ve Vepřku spojeným s lampionovým průvodem.              

A pomalu se blíží adventní čas, před první adventní nedělí se sejdeme                    

na Novoveském adventu. Ani v listopadu nebude chybět kino, tentokrát na velmi 

aktuální téma týkající se krajiny.  

A to není zdaleka všechno, co si můžete na následujících stránkách přečíst. 

Bohdana Tobiášková, redakce 



30. VÝROČÍ SAMETOVÉ REVOLUCE 
Vážení spoluobčané, 

blíží se 30. výročí „sametové“ revoluce. Mám pocit, že jsem za svůj život zatím zažil 

dvě vskutku historické události. První byla sovětská okupace Československa        

21. srpna 1968, druhou právě sametová revoluce v listopadu 1989. 

Tu první jsem zažil jako malý, ale přesto vnímající klouček, tu druhou jako dospělý 

mladý muž s rodinou a dvěma malými dětmi. Ta první znamenala obrovské 

zklamání, ztrátu naděje na svobodnější společnost. Znovuzavedení přísné cenzury. 

Znamenala začátek normalizace. Normalizace podle komunistů. Lidé tehdy plakali. 

Já jsem také plakal, protože jsem se bál ruských tanků u nás před domem. 

Ta druhá událost znamenala pravý opak. Znamenala obrovskou naději. Naději,     

že budeme žít normálně. Jako na západě. Budeme moci říkat, co chceme. Budeme 

moci cestovat, studovat, podnikat, politicky se angažovat. Kariéra nebude záležet 

na vstupu do jediné strany, ale na schopnostech a pracovitosti. Budeme moci volit 

z různých stran. Budeme se mít líp, zbohatneme. A tak nějak jsme si mysleli,         

že i lidé budou lepší. Byla to pro náš stát veliká historická šance.  

Mnoho z toho se splnilo. Říkáme, co chceme. Studujeme, pracujeme, podnikáme, 

cestujeme. Svobodně volíme. Zbohatli jsme. Barevnost života, nabídka obchodů, 

dovolených se nedá srovnat. Zvládli jsme největší změnu ekonomického systému 

bez hyperinflace, zvládli jsme přijmout demokratickou ústavu. Zvládli jsme 

elegantně a přátelsky rozdělit Československo a zůstat přáteli se Slováky. Zvládli 

jsme vstoupit do NATO a do Evropské unie. Každopádně jsem přesvědčen,              

že Česko nemělo ve své historii lepší a bohatší období, než uplynulých 30 let. 

Přesto ráj na zemi nenastal. Různí estébáci, veksláci, šmelináři a další nikam 

nezmizeli. Lidé zůstali stejní. Zůstaly nám i nepěkné české zvyky a vlastnosti. 

Například často sami nerespektujeme pravidla a zákony, ale o to více nás štve, 

když je nerespektuje někdo jiný. Často chceme hodně dostat a málo dát. Mnoho 

lidí má dobrý pocit, když něco nebo někoho oblafnou. Nemáme rádi 

zodpovědnost. Nemáme moc zájem o věci veřejné. Od politiků málo vyžadujeme 

slušnost, čestnost a bezúhonnost. Někdy čím méně o něčem víme, tím silnější       

na to máme názor. Chybí kritické myšlení, převažují emoce. Chybí slušná                  

a vyargumentovaná diskuze s cílem nalézt nejlepší řešení. Ať už je tématem 

politika, energetika, ekologie a mnoho dalšího. 

Proto jsme tu historickou šanci nevyužili natolik, nakolik jsme mohli. Část jsme 

promrhali a nedodělaná práce leží před námi a otravuje stále více. 



Mnoho věcí se nám nedaří. Neumíme se shodnout na udržitelné penzijní reformě. 

Máme zkostnatělé školství s mizerně placenými učiteli. Trvají nám dlouho stavby 

silnic a dálnic, stejně jako soudní řízení. Stát mizerným zákonem a vysokými 

poplatky exekutorům dovolil uvrhnout skoro milion lidí včetně dětí do exekuční 

pasti. Máme spoustu zákonů, které nerespektujeme a nevymáháme. Místo 

efektivního vyzbrojení armády slyšíme o skandálech, neplníme 2% závazek NATO 

výdajů na zbrojení. Neumíme se bránit proti ruským a čínským hybridním útokům, 

proti fake-news pochybných webových stránek, které mají za cíl nás rozdělit 

vybičováním emocí a zbavit rozumného uvažování, diskuze a spolupráce. 

V Evropské unii se chováme jako puberťák, místo abychom jasně říkali, co chceme 

a přijali i zodpovědnost. 

Ačkoliv jsme kus cesty ušli a hodně práce udělali, odkazem listopadu 1989 podle 

mého soudu je nevěnovat se pseudoudálostem a kauzičkám, které nám servírují 

média, ale je třeba začít férově řešit léta bolavé problémy. Je třeba, aby každý 

přijal svůj díl zodpovědnosti za politiku, za rozvoj země. Nestačí jen chodit 

k volbám. Je třeba průběžně sledovat dění, vyjadřovat se, zapojit se. Je třeba 

pravidla dodržovat a jejich dodržování vyžadovat. Demokracie nejsou jen práva, 

ale také povinnosti a zodpovědnost.  

Myslím, že ale převažuje to pozitivní a že si máme po 30 letech co připomínat         

a co slavit. Zvu Vás tedy na společnou oslavu tohoto důležitého výročí v naší obci 

dne 17. 11. 2019. Podrobnosti najdete na plakátku v tomto zpravodaji. 

Martin Exner, starosta 

30 LET = 30 NOVÝCH STROMŮ 
Přemýšleli jsme, jak si připomenout významné výročí tak, aby to nebyl jen jeden 

den vzpomínání a oslav, ale aby zůstalo něco trvalého. Nápad zasadit stromy        

se nám proto zdá jako ideální.  

Stromů vysadí obec v průběhu následujícího roku 30, za každý rok svobody jeden. 

Postupně tipujeme místa pro stromy tak, aby bylo v každé části obce vysazeno 6 

stromů. Pokud budete mít nápad, kam by se strom hodil, dejte nám vědět.  

Zároveň nabízíme možnost darovat obci strom, který se zasadí. Na strom umístíme 

pamětní štítky se jmény dárců, jako připomínku pro další generace. Setkávání        

se u „rodinného“ stromu pak může být pěknou rodinnou tradicí. 

Bohdana Tobiášková, kulturní výbor 



Obec Nová Ves 

SRDEČNĚ ZVE VŠECHNY OBČANY NA

v neděli 17. listopadu
 u lípy na vepřeckém hřbitově

17:00  slavnostní zahájení, 
 hudba, otevřený kostel
17:30  lampionový průvod na dětské 
 hřiště ve Vepřku, opékání buřtů

S sebou svíčky, prskavky, lampiony, buřty.
A NEZAPOMEŇTE KLÍČE

Miřejovice • Nová Ves • Nové Ouholice •Staré Ouholice • Vepřek

www.nova-ves.cz

OSLAVU 30. VÝROČÍ

SAMETOVÉ 
REVOLUCE



INFORMACE ZASTUPITELSTVA 
V pondělí 14. října 2019 se zastupitelstvo sešlo na svém pravidelném zasedání 

v počtu 7 členů. Přítomni byli: M. Exner, E. Vosmíková, P. Štorek, Ing. R. Hakrová,             

Ing. B. Tobiášková, L. Jansa, J. Malenovská. Omluveni byli: P. Verner a M. Pánková. 

Zastupitelstvo na svém zasedání mimo jiné: 

 Vyslechlo zprávu o hospodaření obce v srpnu 2019. 

 Schválilo rozpočtové opatření č. 8/2019. 

 Vyslechlo zprávu kontrolního výboru č. 6. 

 Vyslechlo zprávu finančního výboru. 

 Schválilo smlouvu o spolupráci při vybudování stavby inženýrské sítě            

na pozemcích p. č. 130 a 162 v k. ú. Podhořany, obec Nelahozeves a její 

budoucí darování obci Nová Ves a pověřilo starostu k podpisu smlouvy. 

 Schválilo přijetí dotace ve výši 1 058 000 Kč z Programu 2017-2020               

pro poskytování dotací z rozpočtu Středočeského kraje ze Středočeského 

fondu obnovy venkova a pověřuje starostu obce uzavřením veřejnoprávní 

smlouvy o poskytnutí výše uvedené dotace. 

 Schválilo podání žádosti o dotaci na výstavbu chodníků v Nové Vsi a Nových 

Ouholicích na SFDI. Maximální možná dotace je  ve výši 85 % z celkových 

uznatelných nákladů. Zastupitelstvo zároveň pověřuje starostu k podání této 

žádosti.  

 Vzalo na vědomí informaci o záměru firmy AMK Trans vybudovat parkoviště 

pro nákladní vozidla a o průběhu vedení správního řízení s firmou AMK Trans.  

 Vyslovilo souhlas s dosavadním postupem starosty v jednání o smlouvě           

o služebnosti s panem Škvařilem.  

 Zrušilo směrnici č. 4/2017 ze dne 13. 11. 2017 „Zásady tvorby a použití fondu 

obnovy kanalizace“. 

V diskuzi zaznělo: 

 Zastupitelé vyslechli stížnost občanů na postup obce při projednání jejich 

žádosti. Zastupitelé zařadí a projednají jejich žádosti na příštím jednání 

zastupitelstva obce dne 11. 11. 2019. 

 

Zapsala Hana Novotná. Kompletní zápis naleznete na webových stránkách Nové Vsi 

www.nova-ves.cz v záložce Dokumenty obce/zápisy ze zasedání zastupitelstva (v levém sloupci). 

 

http://www.nova-ves.cz/


ZPRÁVA O HOSPODAŘENÍ  
OBCE V SRPNU 2019 

 1. 8. 2019 31. 8. 2019 

BÚ Česká spořitelna 884 506,19 Kč 953 084,98 Kč 

BÚ ČNB                                              194 371,68 Kč 213 768,88 Kč 

Pokladna 85 163,00 Kč 113 774,00 Kč 

Celkový stav finančních prostředků obce  1 164 040,87 Kč 1 280 627,86 Kč 

  
 
 

Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy 106 166,00 Kč 19. 08. 2019 

   

BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

MŠ Nová Ves – příspěvek na provoz 40 100,00 Kč 5. 8. 2019 

Zdravotní pojištění 30 033,00 Kč 7. 8. 2019 

Sociální pojištění 72 355,00 Kč 7. 8. 2019 

Zálohová daň 34 359,00 Kč 4. 8. 2019 

Odměna 41 037,00 Kč 8. 8. 2019 

Plat  35 554,00 Kč  8. 8. 2019 

Autorský dozor kanalizace 29 040,00 Kč 8. 8. 2019 

Výběr hotovosti do pokladny 106 166,00 Kč 15. 8. 2019 

MŠ – vzduchotechnika do kuchyně 79 884,00 Kč 15. 8. 2019 

Svoz komunálního odpadu 7/2019 37 001,00 Kč 16. 8. 2019 

Svoz separovaného odpadu 7/2019 84 220,00 Kč 20. 8. 2019 

Technický dozor kanalizace  78 614,00 Kč 26. 8. 2019 

Provozování ČOV  SO 50 470,00 Kč 30. 8. 2019 

Úroky z úvěru  51 666,67 Kč 31. 8. 2019 

 

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Vyčerpaná částka úvěru 25 000 000,00 Kč 

 

Zpracovala: Ing. R. Hakrová, místostarostka 

 



Příští zasedání zastupitelstva se bude konat v pondělí         

11. listopadu 2019 od 17 hodin v sále Obecního úřadu 

Nová Ves. Všechny občany srdečně zveme. 

 

VÝSTAVBA KANALIZACE 
Informace z kontrolního dne 7. 10. 2019 

Vepřek:  Termín kolaudační prohlídky stavby byl stanoven vodoprávním úřadem 

MěÚ Kralupy na 24. 10. 2019. Předpokládáme, že písemně bude kolaudace          

oručena do konce měsíce října a od začátku listopadu bude možné se připojovat. 

Připomínám, že je třeba před připojením podepsat smlouvu na obecním úřadě       

a nahlásit stav vodoměru. Až nastane situace, kdy bude možné se připojit, budou 

o tom občané informováni roznesením letáku do schránek a SMS infokanálem. 

Nová Ves: Práce se nyní soustředí na ČOV a na příjezdovou cestu k ČOV. Podle 

smlouvy má být stavba ČOV a 3. etapy, tedy Nových Ouholic a jižní části Nové Vsi, 

hotová do konce ledna 2020. Následovat bude kolaudace, uvedení do provozu      

se předpokládá v březnu 2020. Dodatkem ke smlouvě jsme 4. etapu rozdělili. 

Stavba řadů mimo hlavní silnici a přípojek v severní části Nové Vsi (etapa 4a)         

se bude stavět nyní na podzim. Byly již zahájeny přípravné práce – zaměřování, 

vytyčování. Termín ukončení bez asfaltových vrstev komunikací se plánuje            

do 30. 1. 2020, asfaltové vrstvy komunikací budou provedeny v termínu                 

1. 3. - 31. 3. 2020. Tyto řady a jímky ale budou propojeny s ČOV a uvedeny            

do provozu až po realizaci etapy 4b. Etapa 4b - hlavní řad pod silnicí II/608               

a přiléhající jímky se budou dělat až společně s opravou silnice II/608 a stavbou 

chodníků v 2020, pokud obec i kraj získají dotaci.  

Nové Ouholice: Řady i jímky jsou položené v zemi. Realizují se opravy povrchů 

komunikací. Vodárny využily naší stavby k výměně některých uzávěrů vody 

umístěných v komunikacích. Zbývá dodělat oplocení u čerpací stanice u hřiště. 

Vlastníky nemovitostí s tlakovými jímkami, kteří tak dosud neučili, žádáme          

o doručení elektrorevizí na obecní úřad.  

DŮLEŽITÉ KONTAKTY - výstavba kanalizace: 

 Petr Honisch (hlavní stavbyvedoucí) - tel. 603 584 642 



 Ing. Lukáš Počík (technický dozor stavby) - tel. 602 559 396 

 Paní Nováková (montáž čerpací technologie) - tel. 602 354 796  

 Elektro-práce Polák (možnost objednat elektropřípojku) - tel. 602 405 202 

 Výkopové práce Milan Vancl (výkopy mezi jímkou a domem)   - tel. 606 407 831 

 Instalatér Vlastimil Novotný (propoj. potrubí z domu do jímky) - tel. 723 601 648 

Martin Exner, starosta 

INFORMACE PRO NÁJEMCE 
HROBOVÝCH MÍST  

Většina smluv na pronájem hrobových míst na místním hřbitově končí ke konci 

roku 2019. Nájemcům proto obec zasílala písemné upozornění k novým 

smlouvám, jestliže jste toto upozornění neobdrželi, zkontrolujte si prosím platnost 

svých smluv.  

Nové nájemní smlouvy vytvořené v souladu s novou legislativou je možné uzavřít 

na obecním úřadu v Nové Vsi od 1. listopadu do 18. prosince 2019, a to pouze 

v úředních dnech od 7 do 11 hodin a od 13 do 17:30 hodin. V případě,                    

že se nemůžete osobně dostavit k sepsání smlouvy, sdělte tuto skutečnost 

písemně emailem nebo poštou, smlouva vám bude poté zaslána. 

Ceny za pronájem hrobového místa zůstávají beze změny. Zároveň oznamujeme, 

že všechna hrobová místa budou označena cedulkou s číslem, z důvodu evidence   

a v souladu s řádem pohřebiště.  

Děkujeme za spolupráci. Hana Novotná, úřednice 

POVINNÉ OZNAČOVÁNÍ PSŮ 
MIKROČIPEM OD 1. 1. 2020  

Upozorňujeme, že dne 1. 1. 2020 vstupuje v účinnost novela veterinárního  

zákona (zákona č. 166/1999 Sb., o veterinární péči a o změně některých  

souvisejících zákonů /veterinární zákon/) schválená v roce 2017 (zákon  

č. 302/2017 Sb.), která mj. stanoví, že očkování psa proti vzteklině                            

je platné pouze pokud pes splňuje podmínky na označení zvířat v zájmovém  

chovu – označení mikročipem. Tím se de facto ukládá chovatelům psů povinnost 

nechat označit všechny psy mikročipem. Uvedená povinnost se nevztahuje na psy, 

kteří byli označeni čitelným tetováním provedeným před 3. 7. 2011. 



Chovatel, který chová psa, je povinen zajistit, aby identifikační číslo  

psa bylo zaznamenáno v dokladu o očkování psa. Identifikačním číslem psa  

se rozumí alfanumerický kód zobrazený transpondérem, který umožňuje  

zjistit totožnost konkrétního psa. Označení psů mikročipem provádějí veterinární 

lékaři, kteří jsou oprávněni vykonávat veterinární léčebnou a preventivní činnost 

(jsou registrovaní u Komory veterinárních lékařů ČR:  

https://www.vetkom.cz/seznam-veterinaru/.  

Dle informací Státní veterinární správy představuje čipování jednorázový  

úkon srovnatelný s injekční aplikací. Mikročip o délce cca 1 cm je sterilně aplikován 

pomocí jehly do podkoží zvířete. Obal je vyroben z biokompatibilních materiálů,   

na které organismus zvířete nereaguje jako na cizí těleso. Pořizovací cena 

mikročipu se pohybuje v rozmezí cca 120 až 450 Kč a závisí na jeho typu, k ceně 

mikročipu je nutno ještě připočítat částku za jeho aplikaci. Štěňata musí být 

označena mikročipem nejpozději v době prvního očkování proti vzteklině.  

Porušení povinnosti chovatele mít platné očkování psa je přestupkem, za nějž lze 

uložit pokutu až do výše 20 000 Kč (uvedený přestupek projednává krajská 

veterinární správa).  

Bližší informace lze získat na webových stránkách Státní veterinární správy:  

https://www.svscr.cz/svs-pripomina-chovatelum-povinnost-nechat-cipovat-sve-

psy-do-konce-roku/. Dotazy a odpovědi k očkování: https://www.svscr.cz/zdravi-

zvirat/povinne-oznacovani-psu/.  

Renata Hakrová, místostarostka 

Čipování psů v naší obci proběhne dne 9. listopadu 

2019 na těchto místech: 

 Nová Ves na návsi v 8:30 

 Nové Ouholice u zastávky v 10:00 

 Staré Ouholice u pomníčku v 10:45 

 Vepřek u Karka v 11:30 

 

Poplatek: 400 Kč. Očkovací průkaz s sebou. 

Hana Novotná, úřednice 

 

https://www.vetkom.cz/seznam-veterinaru/
https://www.svscr.cz/svs-pripomina-chovatelum-povinnost-nechat-cipovat-sve-psy-do-konce-roku/
https://www.svscr.cz/svs-pripomina-chovatelum-povinnost-nechat-cipovat-sve-psy-do-konce-roku/
https://www.svscr.cz/zdravi-zvirat/povinne-oznacovani-psu/
https://www.svscr.cz/zdravi-zvirat/povinne-oznacovani-psu/


STAROSTA OBCE INFORMUJE 
Třídíte dobře - zlepšili jsme se s novým systémem svozu odpadů 

Od začátku letošního roku funguje v Nové Vsi nový systém svozu odpadů.             

Na tříděný odpad (papír, plast, bio) máme i individuální popelnice.  

Jak tento systém ovlivnil změnu množství směsného tuhého komunálního odpadu 

(TKO), papíru, plastu a bioodpadu? Můžeme už porovnat data roku 2018 a 2019   

za stejné období leden – červenec. 

Z nich vyplývá, že množství svezeného směsného odpadu se snížilo o 15%,              

za to se zvýšilo množství papíru o 11%, plastu o 16%, bioodpadu dokonce o 68%.  

Sklo se zvýšilo o 3%, ale tam se systém svozu neměnil. 

Ukazuje to, že jsme do černých popelnic dali v roce 2019 oproti roku 2018 o 22 tun 

méně odpadu, který jsme vytřídili. Přibylo výrazně bioodpadu. Protože se tento 

systém na jaře teprve rozbíhal, dá se očekávat, že plný efekt se projeví až v datech 

za druhé pololetí 2019.  

Porovnání množství odpadu za 1-7/2018 - 2019 

druh odpadu množství 2018 (t) množství 2019 (t) 
rozdíl 2019 
ku 2018 (t) 

podíl 
2019/2018 

TKO 152,313 130,1107 -22,2023 0,85 

papír 10,31 11,42 1,11 1,11 

plast 11,85 13,70 1,85 1,16 

BIO 46,6067 78,0969 31,4902 1,68 

sklo 20,94 21,6452 0,7074 1,03 
 

Každopádně se potvrdilo naše očekávání, že se sníží množství tuhého komunálního 

odpadu, který se draze vyhodí na skládku a zvýší se množství vytříděného odpadu. 

Rovněž se významně snížil počet černých skládek bioodpadu v naší obci. 

Možnost mít popelnice na tříděný odpad doma je k tomu pohodlný bonus. 

Domnívám se, že zavedení nového způsobu svozu odpadů se osvědčilo a nemá 

žádná výrazná negativa. Můžeme mít dobrý pocit, že naše obec dobře třídí, dělá 

něco pro ekologii a snižuje náklady za skládkování.  



Ještě máme pro zájemce zdarma (z dotace) modré popelnice na papír. Kvalitní 

hnědé popelnice o objemu 240 l na bioodpad je možné si koupit na obecním úřadu 

za 1 000 Kč. Žluté popelnice z dotace jsme už rozdali, ale je možné si koupit vlastní 

v hobbymarketech. Je třeba nahlásit na obecní úřad potřebu jejího vyvážení, aby  

si to svozová firma zavedla do systému. U popelnic, které získáte na obecním 

úřadu, to děláme automaticky. Vyvážení popelnic s tříděným odpadem je zdarma. 

Třídit má smysl. Všem občanům, kteří zachází s odpady zodpovědně, za to děkuji. 

Oprava silnice II/608 a stavba chodníků v Nové Vsi a Nových Ouholicích – podána 
žádost o dotaci 

15. října 2019 jsme podali žádost o dotaci na Státní fond dopravní infrastruktury 

na financování chodníků v Nové Vsi a Nových Ouholicích podél silnice II/608           

a nové lávky pro pěší přes Bakovský potok. 

Za touto prostou větou je pět let práce obce a dvou projekčních firem.  

Od začátku roku 2015 jsme jednali s krajem o opravě silnice II/608 a o stavbě 

chodníků. Na začátku nebyla komunikace a domluva s krajem vůbec dobrá. Od jara 

2017 pracovala firma Pragoprojekt na společném projektu kraje a obce, kdy kraj 

opraví silnici II/608 a obec postaví chodníky k ní přilehlé. Jde o stavby související     

a navazující a prakticky je nejde oddělit. Na podzim 2017 jsme podepsali smlouvu 

obce s krajem o spolupráci veřejných zadavatelů, že společně budeme projektovat, 

společné bude stavební řízení a společně budeme soutěžit zhotovitele a společně 

stavět, přičemž každý zajistí vlastní financování a bude platit svoji část. 

S projektanty jsme se scházeli na kontrolních dnech, projednávali jsme možná 

řešení detailů, jako přechody, osvětlení, autobusové zastávky, pozemky a další.    

Na základě toho vznikla dokumentace pro územní řízení. Museli jsme 

majetkoprávně vypořádat přes 80 pozemků jiných vlastníků. Musím s potěšením 

říci, že naprostá většina vlastníků dotčených pozemků jednala s obcí velmi vstřícně 

a konstruktivně, s vědomím, že jde o pro všechny prospěšnou a potřebnou stavbu 

a za to jim děkuji. Těch několik, kteří vstřícní nebyli, jsme řešili dlouho a nakonec 

také vyřešili. Kvůli některým jsme museli i změnit projekt. 

Prošli jsme i stavebním řízením, které trvalo tři čtvrtě roku. S policií a provozovateli 

autobusů jsme dlouho a složitě projednávali řešení zastávek.  

Druhý projekt, který se týká rekonstrukce stávajícího chodníku mezi Novou Vsí        

a Novými Ouholice, demolice a stavby nové lávky pro pěší přes Bakovský potok      



a stavby nového chodníku před areálem ŘSD až k odbočce do Vepřku, 

zpracovávala firma PF Projekt. Zde jsme dělali smíšené územní a stavební řízení. 

Bylo nutno s ŘSD dohodnout vedení chodníku okolo jejich areálu po jejich 

pozemcích, navázání chodníku na jejich přilehlou komunikaci, vyřešit odvodnění 

komunikace přes chodník a majetkoprávně vyřešit budoucí vztahy obce s ŘSD. 

Jak vidíte, není příprava takového projektu jednoduchá. Mohl bych nyní napsat 

práci o složitosti a byrokratičnosti povolovacího procesu staveb v ČR a přidat 

spoustu humorných historek. Jsem každopádně rád, že je velká část práce za námi.  

Oba tyto projekty společně tvoří celek všech potřebných chodníků podél hlavních 

silnic, o jehož spolufinancování jsme nyní požádali SFDI. Předpokládaná celková 

cena stavby chodníků a lávky je 16 milionů Kč. Dotace je 85% z uznatelných 

nákladů, u nás to tedy bude zhruba 12 milionů Kč z dotace a zhruba 4 miliony 

zaplatí obec. Finální ceny budou jasné po vysoutěžení zhotovitele.  

Jak jsem psal výše, současně s chodníky bude Středočeský kraj opravovat silnici 

II/608 – to je součástí stejného projektu i stejného stavebního povolení.  

Žádost je podaná, práce ale nekončí. Projektanti ještě musí zpracovat podrobnou 

zadávací dokumentaci. Kraj také musí požádat o dotaci na stavbu silnice.             

Pak musíme společně vypsat výběrové řízení a vybrat zhotovitele stavby.  

Pokud nám bude dotace z letošní výzvy přidělena a podaří se koordinace s krajem, 

rádi bychom tuto stavbu příští rok realizovali. Pak nastane ten okamžik, na který  

se opravdu těším, a to že konečně kopneme do země. Pak budou starosti už „jen“ 

s řízením stavby, řízením financování, papírováním dotace, ale bude radost vidět 

vznikající dílo. Dílo, které podle mého soudu v obci výrazně zvýší kvalitu života. 

Každopádně do zrealizované stavby máme ještě nejméně rok, možná dva, před 

sebou. 

Ne/objížďka přes Vepřek a Staré Ouholice 

V minulém zpravodaji jsem informoval o problémech, které působila objížďka přes 

Vepřek a Staré Ouholice při uzavření Nových Ouholic.  

Na Odbor dopravy MěÚ Kralupy n.V., s kopiíí na Dopravní inspektorát policie ČR     

a na Krajskou správu a údržbu komunikací jsem poslal dopis následujícího znění: 

VĚC: Nedávná uzávěra komunikace II/608 v Nových Ouholicích a určení objízdné trasy 

Vážení, 



z důvodu stavby kanalizace byla od poloviny června do konce srpna 2019 uzavřena komunikace 

II/608 v Nových Ouholicích. Objízdná trasa byla stanovena po komunikacích I/16 a 616 přes 

Uhy a Podhořany. 

Praxe ukázala, že velké množství vozidel nerespektovalo objízdnou trasu a jezdilo po místních 

komunikacích přes Vepřek a Staré Ouholice. Tyto komunikace nesplňují svou šířkou podmínky 

pro bezpečné vyhýbání vozidel. 

Čím déle uzávěra trvala, tím více řidičů se „naučilo“ 

přes Vepřek a Staré Ouholice jezdit. Na konci srpna se 

již jednalo   v denní době o prakticky nepřetržitý proud 

vozidel oběma směry.  

Tato situace vytvořila dva zásadní problémy – 

nebezpečné dopravní situace a poškození místních 

komunikací silným provozem, na který nejsou 

projektované ani stavěné. 

Nervózní spěchající řidiči vytvářeli nebezpečné situace 

při vzájemném vyhýbání a chovali se bezohledně         

k rezidentům, chodcům a cyklistům. 

Místní komunikace byly neúměrně poškozeny – 

olámané okraje asfaltového povrchu a díry, vyježděné nezpevněné krajnice na hlínu, nové 

podélné praskliny ve vozovce pod hřbitovem Vepřek (viz přiložený dopis České geologické 

služby a přiložené fotografie.) Tyto komunikace jsou částečně ve správě KSÚS a částečně         

ve správě obce.  

Příští rok se předpokládá další uzávěra Nových Ouholic kvůli opravě komunikace II/608              

a stavbě chodníků v Nové Vsi a v Nových Ouholicích. Tato uzávěra bude trvat několik měsíců.    

Z výše uvedených důvodů žádám, aby nebyla umožněna podobná „divoká“ objížďka přes 

Vepřek a Staré Ouholice a aby tato oblast byla uzavřena vhodným dopravně inženýrským 

opatřením – například dopravní značkou zákaz vjezdu s dodatkovou tabulkou „Mimo 

residentů, linkových autobusů a zásobování“. 

Děkuji za spolupráci.  

S pozdravem Martin Exner, starosta obce Nová Ves 

(Přílohy: Fotografie místních komunikací Vepřek a Staré Ouholice – příklady poškození 

komunikace a vyježdění krajnice, Dopis „Rekognoskace a klasifikace rizika plynoucího                 

z případné nestability místní komunikace na pozemku parc. č. 236/1 v k. ú. Vepřek“, Česká 

geologická služba ČGS-441/19/580*SOG-441/577/2019 ze dne 31. 7. 2017) 

 



Doufám, že se při příští uzávěře Nových Ouholic nalezne lepší řešení. Samozřejmě 

značky nevyřeší problém s tím, že je mnozí řidiči nerespektují. To je zase práce     

pro policii. Jsem ale rád, že KSÚS na moji žádost díry podél silnice u Starých 

Ouholic rychle opravila. Děkuji za to. 

Martin Exner 

NAŠE POSVÍCENÍ 
Lidé z města si pod tímto slovem většinou představí venkovskou tradici spojenou 

s přejídáním. Pro naše předky měl ale tento svátek hluboký význam. Podle pověsti 

posvícení vzniklo za krále Šalamouna u příležitosti zasvěcení chrámu, který nechal 

postavit. Vysvěcení svatostánku dalo příležitosti jméno, král uspořádal velkou 

hostinu a nová tradice byla na světě. 

Středověk tuto akci vděčně přebral. Kostely byly kulturním a společenským 

centrem obcí, lidé věnovali stavbě kostelů mnoho dřiny a peněz a „posvěcení“ bylo 

tedy vždy výjimečnou událostí, kterou oslavili dostavbu nového kostela. 

Do svátku hojnosti se promítlo i ukončení polních prací, sklizený mák se hodil       

do buchet, semletá mouka se použila na koláče, švestek na povidla bylo také dost, 

stačilo jen vykrmit husu a mohlo se začít slavit. 

Blížící se období dlouhého zimního půstu nabádalo k zužitkování všeho, čeho bude 

až do očekávaného jara nedostatek. Lidé hodovali, tančili, bavili se, často i několik 

dní. 

 

Nyní žijeme v období blahobytu, zimu přežijeme i bez vykrmené husy                       

a po několikadenním tanci bychom velmi pravděpodobně dopadli jako mlynář 

Máchal ve známé filmové pohádce. 



Tradice nás ale baví, a tak jsme rádi, že se najdou dobrovolníci, kteří nás alespoň 

na jedno odpoledne vrátí zpět do historie. 

Posvícení v Nové Vsi, tedy „hody“, jak se tomuto svátku říká na Moravě, se letos 

konaly 21. září, byly tradiční a přece nové. 

V čem byly tradiční?  

Ve 14:00 započala zábava za zvuku bubnů, který nám zprostředkovali mladí 

bubeníci ze skupiny Marching Band z Roudnice. 

   

                     Marching band              KralupySwing 

Kdo měl chuť, mohl tančit pod pódiem se skvělou kapelou KralupySwing                  

a od devatenácti hodin s Dvořákovou verandou, která posvícení „zavírala“. 

 

Dvořákova veranda 



   

Indiánské vystoupení dětí z mateřské školy 

Než vzaly děti útokem skákací hrad a řetízkový kolotoč, většina z nich se zabavila    

u klaunsko-kouzelnického vystoupení skupiny Agnes Adonis, některé děti              

se dokonce vystoupení aktivně zúčastnily a je otázkou, zda účinkující lehce 

nezastínily. 

   

Agnes Adonis 

Děti mohly také vyzkoušet svou zručnost v perníčkové, proutěné a řemeslné dílně, 

kde se jim mnohdy do díla pletli zejména jejich otcové. 

Cukrová vata naprosto ladila nejen k růžovému outfitu některých dam, ale chuťově 

i ke grilovaným klobásám a popcornu. 

U stánku s výukou první pomoci bylo možné si na figuríně prakticky vyzkoušet 

masáž srdce a dozvědět se obecné zásady, jak v případě ohrožení života 

postupovat. Překvapivý byl fakt, že více znalostí měly v porovnání s dospělými děti. 

Paní doktorka se svým pomocníkem kladli dětem záludné otázky a ve většině 

případů zaznamenali správné odpovědi. Budiž nám všem tedy útěchou,                  

že až budeme někde venku ležet na zádech se sílící bolestí za hrudní kostí a okolo 

právě půjde školkové či školní dítě – budeme zachráněni!  



Většina dětí si ve stánku Červeného kříže nechala pomocí barev a speciální hmoty 

vyrobit na svém těle „opravdová“ zranění. Až tak věrohodná, že pokud okolo vás 

během odpoledne několikrát proběhlo vesele dovádějící a zároveň krvácející dítě, 

nejdříve jste si vyčistili brýle a pak si položili otázku, zda jste to letos s tím 

Podřipským pivem, které bylo výborné a bylo ho dost, opravdu trochu nepřehnali? 

   

Červený kříž a jejich maskování 

Tradičně nechyběly dámy s velkým „D“ z OSNO, tedy Okrašlovacího spolku Nové 

Ouholice a z Klubu seniorů se svými fantastickými sladkostmi, které vždy nezištně 

na vlastní náklady vyrobí a na každé společenské či sportovní události obce            

se stejně sladkým úsměvem nabízejí. V případě jejich cukrátek a dortíků absolutně 

neplatí známé rodinné nařízení, kterými hospodyně před Vánocemi častují své 

blízké „Nejezte to cukroví“ a po Vánocích jim vyčítají „Vy to vůbec nejíte!“ 

   

Domácí pečení a perníčková dílna 

Zde se smí a sní vše hned, až tak rychle, že kdo zaváhá, má smůlu.  

A v čem byly hody nové? Byly poprvé krojované!  

Stalo se tak díky několika ženám, které obětovaly čas a peníze, nechaly si ušít 

vlastní kroje a nacvičily taneční vystoupení! Motivací jim bylo znovuobjevení 



novoveského lidového kroje, o kterém jste si mohli přečíst článek v minulém 

Zpravodaji. Za tímto počinem stojí nadšení paní Vogničové, která na posvícení kroj 

představila, postupně oblékla svou asistentku a poté za své úsilí přebrala společně      

s díky velkou kytici a čestné uznání.  

   

Oblékání kroje 

Všechna krojovaná děvčata v tomto speciálním oděvu jednoznačně omládla a stala 

se ne pomyslnou, ale skutečnou třešničkou na letošním posvícenském koláči. 

Slyšely jsme, jak výroba krojů probíhala, kdo se na ní podílel a jak jsou kroje drahé. 

Děvčata je opatrují jako oko v hlavě, protože, jak říkají, jedná se o možná nejdražší 

kousek jejich šatníku. 

  

Ukázka lidového tance 

Všichni si můžeme snad jen přát, aby byl znovuobjeven i mužský kroj a aby příští 

vystoupení bylo párové. Myslím, že by to uvítala i děvčata, přestože i v sólovém 

tanci vypadala neskonale šťastná. 

Je hezké, když lidé, kteří mají dostatek, myslí na ty, kteří jsou nemocní, chudí, nebo 

jen smutní. Viděli jsme mnoho našich sousedů, kteří se procházeli a poté                  

i odcházeli domů s výrazným červeným nosem, nikoliv alkoholickým, ale s tím 

molitanovým, který zakoupili na podporu aktivit Zdravotního klauna. Díky! 



  

Stánek mysliveckého sdružení                                  Střelnice 

  

Oblíbené kolotoče 

Na Moravě se vždy volá „Čí jsou hody?“ a odpovídá „Naše!“ 

Tyto hody v Nové Vsi byly naše a byly povedené. Pokud jste je nestihli, nevadí,      

za rok budou zase na stejném místě. Přijďte, bylo to fajn. 

S přáním hezkého podzimu,  

Helena Civínová, informační výbor  

/fotografiemi s popisky doplnila B. Tobiášková/ 

SLAVNOSTNÍ ŽENSKÝ 
NOVOVESKÝ KROJ  

 V sobotu 21. září jsme na posvícení předvedli a obci zastoupené paní 

místostarostkou a starostou symbolicky, poté 23. září fyzicky, předali slavnostní 

ženský novoveský kroj (dále jen kroj) obnovený podle dvou zachovaných 

exemplářů zhotovených před více než osmdesáti lety. Kroj byl předán spolu                                 



s fotodokumentací a popisem jeho jednotlivých částí (použitý materiál, rozměry, 

velikosti …) tak, aby si ho mohly případné zájemkyně zhotovit. Kroj se skládá 

z těchto částí: spodnička, vrchní brokátová sukně, zástěra, blůzka, šněrovačka, 

šátek, bílé punčochy, černé polobotky, věneček – svobodná děvčata (polobotky      

a věneček nejsou součástí předávaného kompletu). Výšivka šněrovačky tohoto 

kroje zlatou nití je ruční prací. Věříme, že jsme tímto přispěli (vedle znaku, praporu         

a názvu obce) k bližší identifikaci obce, neboť lidový kroj byl odjakživa jednou 

z určujících charakteristik, kterými se obce od sebe navzájem lišily.  

Potěšil nás zájem projevený pěticí mladých žen, které se připojily a kroje                 

si souběžně též pořídily a na posvícení se v nich v plné parádě představily. Nadchlo 

nás též, že na posvícení přišla také děvčata v původních dvou krojích, které 

posloužily jako předloha. Návštěvníci si mohli udělat představu – porovnat 

původní s novým. Toto nebylo předem dohodnuto – věci to jenom prospělo, stejně 

jako přítomnost dvou krojovaných děvčátek. Ocenili jsme i skutečnost, že si našla 

čas i paní ředitelka okresního muzea v Mělníku a pan kronikář z Vraňan. 

K dnešnímu dni je v obci 7 dospělých krojů, z toho 6 nových. Čtyři (tři nové a jeden 

původní) v Nové Vsi, jeden ve Starých Ouholicích a dva v Miřejovicích. Další jeden 

původní dělá parádu v Nelahozevsi. Mimochodem není to nic proti ničemu – stává 

se to i ve folklorně konzervativnějším prostředí. Přivdaná nevěsta zůstává často 

věrna krojem své rodné obci a teprve časem a věkem se podřizuje prostředí. Není 

se co divit – ono pořízení kroje není, a zejména nebylo, nikdy levnou záležitostí      

a mladá rodina měla důležitějších výdajů až nad hlavu. Někdy to býval i projev 

určité hrdosti a nezřídka se stávalo, že nový kroj, nebo jeho části, byl                      

tak inspirativní, že se určité jeho zdobné prvky časem přenesly i do nového 

prostředí.  

Z výše uvedeného je zřejmé, že lidový kroj nebyl neměnný. Vyvíjel                   

se postupně a odrážel - vyjadřoval - reagoval na řadu okolností: na hospodářskou 

situaci jak společnosti a oblasti, tak konkrétní rodiny (války, neúrody, hladomory, 

epidemie, úrodné Povltaví, oproti tomu podhorské a horské oblasti, sedlák - 

chalupník), na národnostní situaci (český, německý ..), náboženské vlivy                   

a podobně. Velký vliv mělo i dosídlování pustých oblastí, cechovní odlišení, 

baráčnické hnutí, své kroje měli a mají i Sokolové apod. Největší rozvoj krojů nastal 

na konci 18. a v první polovině 19. století v souvislosti s hospodářským růstem       

a zčásti pod vlivem dobové městské módy. V českých zemích souvisel i s národním 



uvědomováním. V některých oblastech došlo však i k postupnému prolínání kroje 

s městským oděvem, který jej v druhé polovině 19. století někde téměř nahradil. 

Místní krojovou pestrost Nové Vsi běžnou ještě v roce 1946 dokládá 

přiložená fotografie z archivu paní Živé.  

 

Pro náš Podřipský region s dobrou dostupností i vlivem velkých měst včetně 

Prahy, navíc na důležitých komunikacích, je typické, že vždy patřil mezi regiony 

relativně bohaté. Na kroji je to názorně vidět: drahé látky, vyšívání zlatou nití, 

množství krajek. Je možné i velice pravděpodobné, že místní kroj vypadal někdy      

i jinak. Máme to štěstí, že se zachovala jeho podoba odrážející situaci před více než 

osmdesáti lety a můžeme na ní směle stavět.  

Složitější je dnes hledat místní mužský lidový kroj. Složitější v tom, že muži 

nebyli tak konzervativní a obecně kroje přestali nosit zhruba o sto let dříve než 

ženy. Navíc velká část z nich byla odvedena na dlouhá léta do vojska a po návratu, 

zejména ti méně majetní, nosili dále stejnokroj, ve kterém se z vojny vrátili.           

Na nové oblečení neměli a stejnokroje byly docela trvanlivým oděvem. Jsou 

oblasti, kde možná, že i z výše zmíněného důvodu, mají mužské kroje řadu prvků 

vojenských stejnokrojů.  

Bohužel v našem kraji nebyl (nebo jeho dílo neznáme) malíř ražení Joži 

Uprky, který značnou část své tvorby věnoval oslavě života prostého lidu svého 

kraje a věrně jej zaznamenal včetně slavností plných krojů.  Nechceme–li vytvořit 

přibližný možný mužský místní kroj s užitím obecně známých ukazatelů, musíme 

dále hledat – v muzeích, galeriích, archivech, kronikách. Snad i v rodinných albech 

nebo obrázcích.    



           Dnes je kroj více méně symbolem vyjadřujícím respekt k danému regionu      

a jeho historii. Používá se k vyjádření sounáležitosti a tradice i k reprezentaci. Kroj   

se nosí zejména při výročích historických událostí, lidových oslavách a obyčejích 

jakými jsou například církevní slavnosti, máje, hody a fašanky, vinobraní, dožínky, 

posvícení, svatby, vítání občánků atd. Setkáme se s ním na folklórních slavnostech 

a festivalech, folklorních plesech a podobně.  

Možná, že i vzhledem k tomu, že se lidovým folklorem a folklorismem 

zabýváme po desetiletí, máme k lidovému kroji úctu, také jich několik vlastníme. 

Oblečení se do kroje je pro nás svátkem. Tímto okamžikem se dobrovolně 

podřizujeme pravidlům jeho nošení. Jedním ze základních pravidel pro nošení 

kroje je, že jeho nositel by měl včetně doplňků vzhledově odpovídat době, ke které 

ten konkrétní kroj patří. Ať již jde o účes, líčení, doplňky. Jako pěst na oko působí 

výrazné líčení, kroužky v nose, piercing, výrazné barevné nehty, velké náušnice 

nebo šperky, kabely, tlumoky, tetování … Na místě nejsou ani náramkové hodinky 

nebo sluneční brýle. Těžce neseme například, když je kroj zaměňován za masku, 

nebo kdy jsou v něm provozovány moderní nebo jiné nevhodné, například  

latinsko - americké tance.  

Jsme opravdu rádi, že se nám podařilo obnovit místní lidový kroj, a to 

zejména proto, že tato naše snaha nalezla kladnou odezvu. Bylo by pěkné, 

kdybychom nezůstali u krojů. Vždyť v nich se, jak dokládají zápisy v kronikách, 

v Nové Vsi tančilo a zpívalo. 

Manželé Vogničovi   

SBÍRKA pro Zdravotního klauna  
Během letošního novoveského posvícení probíhala již potřetí sbírka                       

pro Zdravotního klauna. Návštěvníci posvícení si mohli zakoupit klaunské  

nosy, notýsky, magnetky a další dárkové předměty a tím přispět na dobrou  

věc. Všem dárcům moc děkuji – i díky Vám budou mít dlouhodobě nemocné děti           

o něco příjemnější pobyt v nemocnici.  

Celkem se letos podařilo vybrat 2 345 Kč, které putovaly na účet Zdravotního 

klauna. Jsem ráda, že se o práci Zdravotního klauna zajímalo tolik lidí. Ještě  

jednou všem díky.  

Emma Hakrová 

 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Kra%C4%8Dun
https://cs.wikipedia.org/wiki/Masopust
https://cs.wikipedia.org/wiki/Posv%C3%ADcen%C3%AD
https://cs.wikipedia.org/wiki/Folkl%C3%B3r


 SPOLEK SENIORŮ INFORMUJE 
Mezidobí od poslední členské schůzky bylo pro nás poměrně živé, stejně jako 

naše plány. Na své pravidelné schůzce 17. října jsme měli o čem jednat.  

Jako první jsme probrali naši účast na Novoveském posvícení v sobotu         

21. září. Ocenili jsme obětavost šesti našich členek, které vlastními výrobky přispěly 

k občerstvení. O oblibě jejich mlsot svědčí fakt, že než jsme se vrátili od prezentace 

obnoveného kroje, byly stoly prázdné. Dalším počinem bylo předvedení 

obnoveného novoveského kroje zhotoveného paní Vogničovou s jeho následným 

předáním představitelům obce. Kroj byl zhotoven podle dvou dochovaných téměř 

stoletých exemplářů, z nichž jeden je opečováván paní Bártovou, která se aktivně 

podílela na konzultacích při jeho identifikaci, zápůjčkami originálu i tím, že oblékla 

dceru do tohoto kroje a umožnila tak přítomným srovnání obnovených krojů 

s původními. (Druhý, který byl též využit jako předloha, je ve vlastnictví paní Živé).    

    Rádi vzpomínáme na paní Horovou výborně 

připravený poznávací zářijový zájezd na zámek 

Kozel a do muzea A. Dvořáka ve Vysoké            

u Příbrami. Obě navštívená místa nám přinesla 

nová poznání zajímavého, co není v obecné 

patrnosti a lze v českých zemích vidět. 

Působivé, a to i v souvislosti s rušeným 

muzeem A. Dvořáka v Nelahozevsi, jsou 

památky na našeho rodáka ve Vysoké               

u Příbrami a zřejmá péče institucí i obce o ně. Neopomněli jsme samozřejmě          

ani přes pokročilý čas navštívit „Rusalčino jezírko“ – zpívající Rusalku i s vodníkem 

jsme si přivezli s sebou.     

Den seniorů jsme si připomněli 3. října.  Proměnlivé počasí nás zbavilo 

možnosti si v Miřejovicích zasportovat a mnohé i od účasti odradilo. Nakonec         

se nás sešla zhruba třetina v sále obecního úřadu. U přinesených pochutin jsme      

si popovídali a u promítaných fotografií zavzpomínali na absolvované akce.   

  Nemohli jsme jenom tak chodit kolem odhozených odpadků podél 

komunikací. V rámci podzimního „Ukliďme Česko“ – jsme vysbírali nepořádek 

podél cesty od Havlínového ke hřbitovu.  

V dalším období nás čekají:   



 XXXVI. setkání lidových muzik“ v Městské knihovně v Praze – 9. 11. od 17 hod 

– cestujeme vlakem,  

 21. listopadu návštěva hradu Houska s průvodcem – autobusový zájezd (jako 

obvykle s sebou rádi vezmeme i další zájemce), 

 ? listopad - Středočeské muzeum v Roztokách u Prahy výstava „ Kněžna          

sv. Ludmila. Střední Čechy, kolébka národních patronů“ – termín dohodneme   

na listopadové schůzce,  

 7. 12. od 14 hod. divadlo Hybernia - Muzikál Mefisto.  

Předseda spolku Ing. Bruno Vognič 

HOUBY 
Také máte rádi houby - ať již jako sběrači, jejich konzumenti či dokonce obojí? Něco 

málo si o nich tedy povíme. 

Pro svůj obsah vlákniny jsou houby vítaným doplňkem stravy, čistí střeva, podporují 

zdravou střevní mikroflóru a snižují riziko zácpy. Toto ale platí jen pro zdravého 

člověka. Konzumaci hub by se měli vyhnout pacienti, kteří mají potíže s ledvinami, 

s chronickými záněty střev, ale i lidi s akutními střevními problémy. Houby              

se nedoporučuje dávat dětem do tří let a předškolákům spíše jen v podobě polévek 

nebo omáček. U starších lidí je to individuální. Člověk by měl poslouchat svoje tělo. 

Složením se houby spíše podobají zelenině. S bílkovinami jsou na tom mezi 

houbami nejlépe hřiby, které jsou tím pádem o něco výživnější, byť s minimálními 

rozdíly. Obsahují provitamín A, vitamín D a některé vitamíny ze skupiny B. Dále 

obsahují draslík, který je důležitý pro fungování všech svalů a nejen těch, co máme 

třeba na ruce, ale i srdeční svaloviny. Důležitou roli v organismu má i hořčík, známé 

jsou například jeho účinky proti křečím. Vápník obsahují také, ale ten se kvůli 

přítomnosti vyššího množství vlákniny v houbách špatně vstřebává. Železo zúročí 

hlavně vegetariáni a vegani.  Obsahují jen zanedbatelné množství tuku, takže         

se po nich netloustne. 

Ideální příprava je podusit je na pánvi úplně nebo téměř na sucho a teprve 

nakonec, až když jsou téměř hotové, dodat trochu tuku. Vhodný je řepkový             

či slunečnicový olej (olivový se začíná přepalovat už za poměrně nízké teploty         

a uvolňují se tak z něj škodlivé látky). Důležité je hlavně po návratu z lesa neotálet    

a houby ihned zpracovat. 



Mezi klasické mýty patří, že se po houbách nesmí pít alkohol. Pramení to z dávných 

časů, kdy se jedly houby často a lidé sbírali i ty, které stoprocentně neznali -             

a potom měli potíže. Ty jedovaté obsahují toxiny, které poškozují játra. Když           

se k tomu přidal ještě alkohol, devastační účinek na játra se násobil. Jedno pivo     

po smaženici může trávení jedině podpořit. Houby by se neměly konzumovat        

na noc (hlavně ne ty smažené). Kvůli obsahu vlákniny jsou hůř stravitelné, takže 

postupují trávicím traktem déle. 

Nosit si domů produkty nalezené u frekventovaných cest nebo v jakémkoliv jiném 

znečištěném prostředí se kvůli škodlivinám nedoporučuje. 

Jak nejlépe uchovat přebytky, které nestačíme hned sníst? Sušit houby musíme 

opatrně - při špatném skladování hrozí riziko, že je napadne nějaká plíseň                 

a znehodnotí je. Mražení je klasika, doporučuje se ale předtím houby podusit. I tak 

v mrazáku rychle degradují, měli bychom je spotřebovat nejdéle do půl roku. 

Nejvíce zdraví prospěšných látek si uchovají houby konzervované - většinou           

se konzervují do sladkokyselého nálevu, který nemusí každému vyhovovat. 

Zdravé je ale i houby hledat - kvůli pohybu v přírodě. Procházky po lese                   

za jakýmkoliv účelem jsou velmi prospěšné pro tělo i duši. Kolik kilometrů člověk 

nachodí záleží totiž hlavně na tom, zda houby rostou. 

Takže všem houbařům přeji košíky plné jedlých a zdravých hub a hlavně - pozor na 

bloudění. 

Připravila Mariana Jelínková 

 



Turistický klub KUDYKAM 
První říjnovou neděli jsme se již tradičně vydali na výlet s naším  

turistickým klubem Kudykam. Tentokrát jsme se rozhodli zdolat vrch Lovoš. 

 

Z Nových Ouholic jsme vlakem dojeli do Malých Žernosek. Odtud jsme se po žluté 

vydali přes Opárenské údolí  na Lovoš. Počasí nám přálo.  Celý týden bylo sychravo 

a nám v neděli na cestu svítilo sluníčko. Zaslouženou odměnou za strmý výstup 

nám byl překrásný výhled na České středohoří. Z Lovoše naše kroky směřovaly      

do Lovosic, odkud jsme se vrátili vlakem domů. Velkou radost nám udělalo,           

že se naše řady rozšířily o nové účastníky výšlapů.  

Turistice zdar. 

Renáta Hakrová 

A kam příště?  

V neděli 3. listopadu se vydáme kousek za Kralupy. Sraz bude v 10 hodin                  

u Slatinského rybníka za Olovnicí, projdeme přes Olovnici, kolem rybníků První,  

Druhý a Třetí. Potom prohlédneme Zeměchy a vyšlápneme nad sprašovou  

rokli. V Blevicích se můžeme podívat na židovský hřbitov. Památnou  

dubovou alejí dojdeme zpět ke Slatinskému rybníku.  

Celkem má trasa kolem 10 km. 

Těšíme se na viděnou! Turistice zdar! 

Pavel Srnec, Kudykam, www.vyslap.cz, tel. ттс мрф ррм (pro domluvu spolujízdy) 

http://www.vyslap.cz/
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19. výšlap Olovnice - Zeměchy - Blevice

STARTSTART CÍLCÍL

Vhodné pro děti, seniory, pejskaře a celé rodiny
Turist ice zdar!

vyslap.czhttps://mapy.cz/s/hececekare

Sraz v neděli 3. list opadu v 10h 
u Slatinského rybníka

Vydáme se směrem na Olovnici, odsud kolem rybníků První, 
Druhý a Třetí :) do Zeměch, vyšlápneme nad sprašovou rokli 

a pak mezi poli až do Blevic k židovskému hřbitovu.
Za vesnicí projdeme památnou dubovou alejí

a to už je jen kousek zpět ke Slatinskému rybníku.

Trasa kolem 10 km

Těšíme se na viděnou!

NOVOVESKÝ TURISTICKÝ KLUB



 
Myslivecké sdružení Nová Ves 

Vás srdečně zve na 
 

POSLEDNÍ LEČ 
 

Sobota 23. 11. 2019 od 20 hodin 
 

Taneční zábava, bohatá zvěřinová 

tombola 
 

 

Zbývá už jen pár dní do konce hlasování ve druhém kole fotosoutěže Vesnický 

fotograf na téma:  

MOJE NEJMILEJŠÍ MÍSTO V NAŠÍ OBCI. 

Hlasovat můžete do 31. října na webu obce www.nova-ves.cz, odkaz Fotky – 

Fotosoutěž Vesnický fotograf (Druhé kolo) nebo na sále obecního úřadu, kde je     

všech 10 finálových fotografií vystavených. Hlasovací bedna už se pěkně 

hlasovacími lístky plní. Každý může udělit hlas maximálně 3 fotografiím. 

V pátek 1. listopadu hlasy sečteme a vyhlásíme vítěze.  

Ceny vítězům předáme v pondělí 11. listopadu v 16:30 v sále OÚ (před zasedáním 

zastupitelstva). 

Za informační výbor Bohdana Tobiášková 

http://www.nova-ves.cz/


Kino Nové Ouholice 
Dne 20. 11. 2019 se bude od 19 hodin promítat v klubové místnosti bývalé 

zdravotního střediska v Nových Ouholicích č. p. 43 v rámci projektu Člověka v tísni 

„Promítej i ty“ dokumentární film    

Krajina v tísni 

Režie: Petr Jančárek / Česká republika / 2017 / 52 min.  

Vzpomínky na povodně před několika lety odešly s velkou vodou a dnes spíš Česko 

řeší problém sucha. Nový film z produkce Člověka v tísni ukazuje, jak spolu obojí 

souvisí. Bleskové záplavy i vysychání krajiny jsou projevem proměn globálního 

klimatu i důsledkem našeho zacházení s přírodou. Film zdůrazňuje dlouhodobý         

a dalekosáhlý důsledek špatného nakládání s českou krajinou. Jedná se                      

o mezigenerační dialog akcentující dopad našeho jednání na životy našich dětí. 

Kombinuje výpovědi odborníků, záběry aktuálních problémů i animované sekvence. 

Dokumentární film vyrobila společnost Člověk v tísni v souvislosti s masivní pomocí, 

kterou opakovaně poskytuje při povodních v ČR. Hodinový televizní dokument 

poukazuje na nezdravý stav české krajiny v souvislosti s probíhající klimatickou 

změnou, zabývá se problematikou vodního režimu a hospodaření s vodou                  

v Čechách, akcentuje podceňované nebezpečí sucha. Jako zjevný a viditelný 

symptom je ve filmu použit fenomén českých a moravských povodní posledních 

desetiletí, které jsou stále v živé paměti obyvatel naší země. Celou problematiku 

pak předkládá v globálních, celosvětových souvislostech. Jednou ze záměrně 

vybíraných cílových skupin diváků jsou vlastníci zemědělské půdy, tedy přibližně   

2,5 milionu lidí. Jen malá část z nich na vlastních pozemcích sama hospodaří, 

většina svou půdu pronajímá za nevýhodných podmínek velkým zemědělským 

holdingům. Narace dokumentu je volena tak, aby zároveň oslovoval mladé lidi, 

proto jsou ve filmu použity nejen rozhovory s odborníky, dokumentární i historické 

záběry, ukazující probíraná témata, řada exkluzivních leteckých záběrů české 

krajiny, ale také animovaný příběh, který diváka provází celým dokumentem. 

Vstup je zdarma, srdečně zveme všechny. 

Martin Exner za Okrašlovací spolek Nových Ouholic a okolí 

 



CO NEVÍM, NEPOVÍM: 
- V první polovině týdne od 22. září po naší ulici ve dne i v noci projížděli cyklisti    

se jmenovkami a vybavením pro pobyt v přírodě. Od těch z druhé vlny (nejrychlejší 

pouze profrčeli) jsem vyzvěděl, že se jedná o účastníky extrémního cyklistického 

závodu pod názvem Bohemia Divide 2019. 

Jde o závod jednotlivců po pevně stanovené 

trase a bez podpory na vzdálenost 720 km 

s převýšením 17 km s časovým limitem         

7 dnů.  

Start byl ve Vyšším Brodě, cíl ve Varnsdorfu. 

Letos startovalo 277 závodníků. Vítěz byl 

v cíli již v úterý 24. 9. večer, první žena 

dokončila ve čtvrtek 26. 9.  Kde jsou hranice 

lidských možností? A jde ještě o sport? 

Zážitky jednoho z účastníků uveřejněné na 

internetu stojí za to přečíst a závod si užít 

z tepla domova – vřele doporučuji.  

Ilustrační foto je z uvedené reportáže. Jedná 

se o nejsevernější bod ČR.   

 

- Malá ukázka díla pilných - nenasytných sýkorek:   

 



- Nejenom fauna, ale i flora se sune docela rychle na sever. Toto dýňové pole, 

donedávna typické pro kraje hodně jižně od nás, bylo nafoceno mezi Vraňany         

a Mlčechvosty. Také Vás zajímá, zda budou dýně využity pro dekorační účely,       

do kompotů nebo na dýňový olej?   

 

- Nejen u nás se ve velkém kutá. Pod bývalou, dnes slepou, částí mělnické silnice, 

která vedla přes Mlčechvosty, je, a to převážně protlakem, postupně instalováno 

vodovodní potrubí. Podle dostupných informací bude propojeno se stávajícím 

vodovodním řadem ve Vepřku.    

- Pozor na klíšťata. Stále je jich plno. Téměř denně je tahám zvířatům z kožíšků.  

- Na závěr se ptám. Co je to?  

   

 

 

 

           

 

Připravil Bruno Vognič, kronikář 



Obec Nová Ves 

SRDEČNĚ ZVE VŠECHNY OBČANY NA

v sobotu 30. listopadu
v areálu mateřské školy

 od 15:00 adventní a vánoční dílny

  od 16:00 vánoční koncert VOCAL BAND

 od 17:00 vystoupení dětí a rozsvěcení stromečku

občerstvení, řemeslné stánky

Miřejovice • Nová Ves • Nové Ouholice •Staré Ouholice • Vepřek

www.nova-ves.cz

NOVOVESKÝ 
ADVENT



NOVOVESKÝ ADVENT 
Na sobotu 30. listopadu pro vás připravujeme adventní odpoledne, které se i letos 

bude konat v areálu mateřské školy. 

Od 15 hodin budou připravené dílny, kde si děti i dospělí mohou vyrobit vánoční 

dekorace a drobné dárečky. V 16 hodin začne adventní koncert VOCAL Bandu. 

Na 17. hodinu si pro nás 

připraví svá tradiční vystoupení 

děti, které pak společně rozsvítí 

stromeček.   

Na místě bude občerstvení, 

vánoční stánky a také prostor          

pro posezení a povídání.  

Těšíme se na viděnou. 

Za kulturní výbor zve Bohdana Tobiášková 

 

 

 



KALENDÁŘ AKCÍ 

V OBCI V ROCE 2019 
 

31.10. Konec hlasování v druhém kole fotosoutěže Vesnický fotograf 

3. 11.  Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

9. 11. Povinné čipování psů 

9. 11.  Spolek seniorů - Setkání lidových muzik - výjezd do Prahy 

11. 11.  Vesnický fotograf - vyhlášení vítězů - od 16:30 v sále OÚ 

11. 11.  Zasedání zastupitelstva obce - od 17 hodin v sále OÚ 

17. 11.  Oslava 30 let sametové revoluce - od 17 hodin na hřbitově ve Vepřku 

17. 11.  Lampionový průvod - v 17:30 od zvoničky ve Vepřku 

20. 11.  Kino Nové Ouholice - od 19 hodin, Nové Ouholice č. 43 

21. 11.  Výlet na hrad Houska - Spolek seniorů 

23. 11.  Poslední leč Mysliveckého sdružení - od 20 hodin v sále OÚ 

30. 11.  Novoveský advent - od 15 hodin v areálu mateřské školy 

1. 12.  Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

6. 12.  Čertovská diskotéka - od 17:30 v sále OÚ 

7. 12. Koloběh Říp - Praha 2019 

7. 12.  Muzikál Mefisto se Spolkem seniorů - Divadlo Hybernia od 14 hodin 

9. 12.  Zasedání zastupitelstva obce - od 17 hodin v sále OÚ 

14. 12.  Rozsvěcení stromečku v Nových Ouholicích 

24. 12.  Štědrodenní setkání u zvoničky - od 14 hodin 

1. leden 2020 Novoroční běh 
 




